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Ezechiel obléhá cihlu 

Probíráme knihu Ezechiel. Dnes se dostáváme do čtvrté kapitoly. Minule jsem skončil kázání domácím úkolem. 

Mohli jste si doma zkusit modlitbu beze slov, modlitbu naslouchání, a zkusit tuto modlitbu vleže čelem k zemi 

s roztaženými pažemi – to je modlitební postoj těla i srdce, postoj naprosté pokory a odevzdanosti. Možná jste 

si přitom připadali divně, možná byste sami sebe označili slovem blázen, možná byste se styděli, kdyby vás 

takhle někdo viděl? A to byl jeden z důvodů, proč jsem to po vás chtěl.  

Mnozí z Ezechielových současníků, kteří měli to štěstí se s ním osobně poznat a mnozí kdo četli jeho knihu a 

proroctví, by o něm řekli, že byl asi blázen. Byl totiž jiný. Dělal věci, které lidem přišly zvláštní a nepochopitelné 

a které jemu i jeho okolí byly nepříjemné – viděl věci, které ostatní neviděli. Vyprávěl o tom, že byl přenesen 

do vzdálených míst, dlouhou dobu nebyl schopen mluvit a hýbat se, netruchlil, i když mu umřela manželka atd. 

Něco přes rok například hrál následující divadlo…. 

Čtení Ezechiel 4,1-17 + divadlo 

Popis a výklad divadelní scény 

Lidé z komunity Izraelců odvlečených do Babylona přišli k Ezechielovu domu (Ez 3,24) a viděli tam tento výjev. 

Asi to řekli dalším a dalším. Lidé se chodili na Ezechiele dívat. Dívali se na živý obraz, možná nějak podobně, jak 

to vidíte vy tady dnes. Nevěděli, co se děje, proč a co Ezechiel dělá (Ezechiel měl totiž za úkol celou dobu 

mlčet). A tak začali přemýšlet, nad významem onoho proroctví. Na přemýšlení měli celý rok. Pojďme začít tím, 

že si přiblížíme základní prvky obrazu. 

- Cihla = město Jeruzalém; pokud Ezechiel kreslil dobře, tak asi své město poznali. 

- Nepřátelská vojska = Izraelci vidí nepřátelskou armádu obléhající Jeruzalém a mohou přemýšlet, zda jde 

o výjev z minulosti nebo z budoucnosti. My s odstupem času víme, že šlo o Babylonská vojska, která za 

11 let přitáhnou k Jeruzalému a zničí jej. Mají sebou beranidla, postaví náspy a obléhací valy. Budou 

město obléhat tak dlouho, dokud ho nevyhladoví.  

- Železná pánev = symbol hradby, bariery, která je mezi městem a postavou, kterou hraje Ezechiel. Jelikož 

ale zatím nevíme, koho hraje Ezechiel, tak teď těžko můžeme pochopit význam tohoto symbolu. Vrátíme 

se k němu později. 

- Ezechiel = Koho v tomto divadle hraje prorok Ezechiel? Koho symbolizuje? Poznáme to podle toho, co 

hraje; co dělá:  

o Obléhá město Jeruzalém, nejen že okolo něj „leží“, ale myšleno ve válečném slova smyslu, obléhá 

ho jako jeho nepřítel.  

o Leží 390 dní na levém boku a nese nepravost Izraelského severního království za 390 let jeho 

hříchů. Potom leží 40 dní na pravém boku a nese nepravost Judského království za 40 let jeho 

hříchů. Pozorovatelé nevědí, proč to dělá, vidí jen důsledek – trpělivě trpí. 

o Po skončení této doby má proti městu prorokovat. Text tohoto proroctví máme zapsaný na 

začátku páté kapitoly. Ezechiel prorokuje, že město bude zničeno (ne jen obleženo), dvě třetiny 

lidí budou zabity a třetina lidí odvlečena do zajetí – prorokuje trest. 

o Je svázán neviditelnými provazy, které mu znemožňují pohyb – svázán.  

o Živí se malými příděly jídla (200 g) a vody (0,6 l) denně podobně jako lidé v obleženém městě – 

omezuje se.  

o Má jíst nečistý chléb jako Izraelci rozehnaní mezi pohanské národy – soucítí, vžívá se. 
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Koho tedy Ezechiel hraje? Je jedním z nepřátelských Babyloňanů? Hraje Izraelce v obleženém městě? Izraelce 

ve vyhnanství? Má od každého něco. Je tu ale ještě jedna možnost. Mám za to, že hraje Boha. Bůh se v první 

kapitole (Ez 1,1-28) představil Ezechielovi jako mocný vládce, který sedí na vznosném trůnu a je obklopen 

bytostmi, které ho poslouchají na slovo. Ukázal se mu ve své velikosti a slávě. Teď mu ale ukazuje jinou část 

sebe sama. Zjevuje se jemu i Izraelcům jako ten, kdo je nebezpečným nepřítelem; kdo dlouho snáší lidský hřích 

a trpí jím; kdo Izraelce přísně vychovává i trestem; kdo je svázán láskou k lidem a nemůže je nechat jen tak být; 

kdo trpí s lidmi a dokáže a je ochoten se vžít do jejich kůže, kdo cítí jejich hlad a žízeň.  

Vraťme se teď k železné pánvi. Pokud Ezechiel reprezentuje Boha, tak tato pánev symbolizuje bariéru, která je 

mezi lidmi a Bohem. Je mezi Bohem a Izraelci i jejich nepřáteli. Je to bariéra lidského hříchu, a Boží svatosti, 

díky které jsou oddělení od sebe.  

Tak to byly jednotlivé části našeho obrazu a jejich možný význam a smysl. Pojďme se teď podívat na význam 

obrazu jako celku. Co tedy Bůh chtěl, aby Ezechiel prožil a Izraelci se dozvěděli.  

Význam pro pozorovatele 

1) Proroctví o tom, co se stane. Je to ale proroctví, které se tak úplně netýká lidí žijících v zajetí, kterým bylo 

předváděno. Význam pro přesídlence to mělo v tom, že se mají pořádně zabydlet, protože jen tak neodejdou, 

a mají se vzdát veškerých nadějí na brzký mír. 

2) Jaký je Bůh – Jedno z témat knihy Ezechiel. 31x Bůh zdůvodňuje své chování následující větou: „i poznají, že 

já jsem Hospodin“. Bůh dělá vše proto, aby Izraelci i pohané poznali, že on je Hospodin. To je veliký Boží cíl, aby 

ho lidé poznali, jaký je a co je v jeho srdci.  

Význam pro proroka  

1) Hraje divadlo, a tím se vžívá do Božího srdce 

Představte si to: přes rok ležíte na boku, před sebou stále stejný výhled, nemůžete mluvit, ani se hýbat, máte 

proleženiny a malé příděly potravin. To je pro nás nepředstavitelné. Ezechiel byl spoután a v jistém slova 

smyslu uvězněn, byl uvězněn v divadle, ve kterém hrál Boha. A nehrál Boha jako všemocnou, slavnou bytost, 

jak bychom si možná představili, ale hrál Boha trpícího, trpělivého, milujícího a dlouho odkládajícího trest. Hrál 

Boha, který pro lásku k lidem čeká a raději trpí sám, než aby vážně ublížil lidem. A tak měl Ezechiel hodně času 

přemýšlet nad Bohem, mohl se vžívat do jeho role. Mohl se modlit, přemýšlet, meditovat a MĚNIT SE.  

Divadlo hrané s nasazením, a v tomto případě se jednalo o nasazení extrémní, člověka změní, a věřím, že 

změnilo i Ezechiele. Hrál Boha a tím se měnil k jeho obrazu. Lidem, kteří navštíví psychologa, protože chtějí 

změnit své chování, svůj život, se může stát, že po nich také bude chtěno, aby hráli divadlo. Např. divadlo ve 

skupině lidí, při kterém si člověk může v rámci scénky nacvičit něco, co mu v běžném životě nejde. (Člověk, 

který nejde do konfliktu a vždy se raději podřídí; žena, která se stydí mluvit s muži…, si může v takovéto scénce 

natrénovat jinou reakci) Nejdříve to člověku přijde nepřirozené, opakováním se to ale může naučit, a posléze 

to přenést z divadla do reálného světa a každodenního života. Možná jste už někteří z vás viděli nový kreslený 

film RANGO. V něm je krásně vyjádřena právě tato myšlenka. Malý chameleon RANGO přichází do města mezi 

cizí zvířátka. Je dobrým hercem a tak před nimi hraje divadlo, že je velkým hrdinou a toto divadlo hraje tak 

dlouho, až se opravdu hrdinou stane.  

Ale zpět do Božího slova, v Novém zákoně jsme vyzýváni k tomu, abychom následovali Kristova příkladu. 

Abychom jej napodobovali. Abychom rostli ve zralé lidství, měřeno mírou Kristovy plnosti, abychom dorůstali 
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v Krista. (Efezským 4,11-13) Můžeme si to představit podobně jako ono divadlo. Představte si, že hrajete 

divadlo, ve kterém ztvárňujete postavu Ježíše. Vžíváte se do něj – co má teď asi na srdci, co by udělal v dané 

situaci… U mladých křesťanů bývalo velmi populární nosit náramek s písmenky W W J D. Je to zkratka slov 

What would Jesus do? = Co by udělal Ježíš? Tento náramek měl člověka v různých životních situacích 

zastavovat a položit mu otázku, co by teď udělal Ježíš? Některé věci nám budou připadat ze začátku 

nepřirozené (což je vlastně dobře, protože naše přirozenost je přeci hříšná), jiné budeme muset natrénovat –

laskavou odpověď pro bratra, který mě vytáčí; co budu říkat, až budu zvěstovat evangelium nevěřícím; 

přívětivější pohled na manželku, když mě o něco požádá; větu, kterou svého bratra mohu v lásce 

napomenout… 

Je potřeba zmínit dvě varování. Je rozdíl mezi hraním Boha a hraním si na Boha. Ezechiel hrál Boha tak, že 

poslechl přesně, co a jak má dělat, vžíval se do Božího srdce. Hrát si na Boha znamená dělat si, co chci já, 

myslet si, že jsem nejvyšší instancí a pupkem světa. Všimněte si, že Ezechiel nenapodoboval Boží slávu a moc, 

ale jeho trpělivou a pevnou lásku.  

Druhé varování se týká pokrytectví. Když člověk hraje divadlo, může brzy sklouznout k pokrytectví, když totiž 

začne hrát jen v některých situacích a jindy ne. (Když hraju křesťana doma ale ve škole nebo v práci ne; nebo 

na biblické ano, ale doma ne…)  

 

2. Stává se „Božím bláznem“ 

Je zde jedno nebezpečí. Pokud člověk hraje Boha, může se mu stát, že bude druhým připadat jako blázen. Stalo 

se to Ezechielovi a stalo se to mnohým dalším. Je někdy těžké být jiným, a lidé občas jiné a cizí nazývají 

bláznivými. Je těžké být jinými, ale k tomu jsme povoláváni. Pokud je člověk „stejný“ jako ostatní, chová se 

stejně, chce stejné věci, mluví stejně, obléká se podobně, podporuje svou „stejností“ lidi kolem sebe, a říká jim, 

že je vše v pořádku. Nevybočuje, a tak nikoho neohrožuje. Ostatní si mohou říci: jsem na tom stejně; on je taky 

takový. Všechno je v pohodě. Pokud jsem jiný, chovám se jinak, mám jiné touhy a přání, mohu druhé lidi 

znervózňovat – přináším jim do života nové věci, nové podněty k zamyšlení, oni zjišťují, že věci v životě jdou 

i jinak.  

Rozhodně nechci říct, že křesťan má být provokatér, kterého budou mít všichni za blázna a který bude dávat na 

odiv svou jinakost při každé příležitosti – i když možná nám takové kořenění světa trochu chybí. Nejde o to být 

jiný sám o sobě, ale být jako Ježíš. Ptát se, co by dělal? Hrát ho a vžít se do něj a měnit se k jeho obrazu. 

 

 

 

Amen 


